
 

 

Indre By Lokaludvalg er en uafhængig lokal forsamling, der er oprettet af Københavns Kommune. 

Lokaludvalget fungerer som bindeled mellem københavnerne i bydelen og politikerne på Københavns 

Rådhus. 

 

 

 

Kultur- og Fritidsforvaltningen 

 

 

 

 

Kultur- og Fritidsforvaltningen har sendt et forslag til en ny 

biblioteksplan for 2019-2023 i høring. 

 

Indre By Lokaludvalg drøftede forslaget i sit møde den 15. august 

2019.  Nedenstående er min opsummering af denne drøftelse samt af 

lokaludvalgets drøftelse af bibliotekerne i december 2018 og af 

borgermødet den 4. februar 2019 om biblioteksplanen, som 

forvaltningen, Østerbro Lokaludvalg og Indre By Lokaludvalg var 

vært for. 

 

 

Om Københavns Bibliotekers mission 

- Der er lagt op til, at bibliotekerne skal have mange roller. 

Biblioteksplanen bør være meget konkret om, hvad 

bibliotekernes kerneopgave er.  

 

- Mødefaciliteter bør være en af bibliotekernes kerneydelser, 

særligt i de dele af byen, hvor der er langt til kulturhuse med 

mødelokaler. Beboerne og foreningerne i Indre By mangler 

billige lokaler til at holde generalforsamlinger, medlemsmøder, 

arrangementer osv. 

 

- Bibliotekerne er ved at udvikle sig til kulturhuse. Hvis man skal 

gå den vej, skal det ske på baggrund af en overordnet politisk 

besluttet strategi. Denne udvikling skal ikke drives af, hvad 

bibliotekernes ansatte synes, at deres bibliotek skal tilbyde. 

 

- Bibliotekerne er blevet professionaliseret og har overtaget 

funktioner, som før lå i foreningsregi, fx 

foredragsarrangementer. Biblioteksplanen bør beskrive, hvad 

bibliotekerne kan tilbyde og hvad foreningslivet kan tilbyde. 

 

- Hvis bibliotekerne skal tilbyde aktiviteter ud over udlån af 

materialer, skal aktiviteterne have tyngde. 

 

 

Om fokusområdet Det fysiske bibliotek 

- Hovedbiblioteket kommer aldrig til at fungere godt i 

Krystalgade. Vi foreslår, at man indretter et hovedbibliotek / 

hoved-medborgerhus i Palads-bygningen på Axeltorv, der ligger 
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centralt for københavnerne.  

 

- Vi oplever, at Hovedbiblioteket er en varmestue. 

Hovedbiblioteket skal holde fokus på kerneydelserne og 

fravælge faciliteter og tilbud, der lægger op til længerevarende 

ophold på stedet. 

 

- Det bør ikke komme på tale at flytte lokale biblioteker pga. af 

dårlig bygningsvedligeholdelse. Det er grøn politik at reparere 

på bygninger. Man bør ikke forlade dem uistandsat eller nedrive 

dem. 

 

 

 

Om Indsatser under Det fysiske bibliotek 

- Man skal passe på med at tale utrygheden op. Forbedringen af de 

fysiske rammer bør foretages, fordi man vil skabe et godt miljø, 

et behageligt sted, rare omgivelser osv. for bibliotekets brugere – 

ikke for at afhjælpe utryghed. 

 

- Bibliotekerne opfattes som værende fraværende. Der er ingen, 

man kan spørge om noget, og mange har egentlig ikke lyst til at 

komme der. Borgerne vil have folk i biblioteksrummet. Der skal 

være et værtskab for, at man føler sig velkommen. 

 

- Det skal være nemt at komme til biblioteket. Bibliotekerne skal 

ligge centralt i de bydele, de betjener. 

 

 

 

Om grebet Strategiske Partnerskaber 

- Hovedbiblioteket i Krystalgade stiller plads til rådighed for 

Københavnske Advokaters Retshjælp, der tilbyder gratis juridisk 

bistand til borgerne. Det skal Hovedbiblioteket blive ved med at 

gøre og Hovedbiblioteket skal være bedre til at informere 

borgerne om tilbuddet. 

 

 

 

Om Det videre forløb med udmøntningen af planen 

- Det er fint med denne høring, men vi tror, at borgerne har en 

tilknytning til deres lokale bibliotek og i hovedsagen kun er 

interesseret i at påvirke udviklingen af deres eget bibliotek.  

 

Så når man skal konkretisere biblioteksplanen ude på 

bibliotekerne rundt om i byen, bør det ske efter en forudgående 

høring i bydelen, som biblioteket betjener. 

 

For Hovedbibliotekets vedkommende kan man høre de, der 

bruger biblioteket. 



 

Resultaterne af høringerne skal tages med i den videre udvikling 

af de forskellige biblioteker i byen. 

 

 

Med venlig hilsen 

 

Bent Lohmann, 

formand 


